
El curs va anar avançant. Per a uns quants, el
final de curs suposava canvi de centre obligatori
(en Pep entre ells). Però les discussions sobre
què havia de ser un institut públic, com havia
de funcionar, quina responsabilitat i implicació
havíem d’assumir o tantes altres qüestions
al voltant de l’educació pública van ser una
experiència important, que va marcar la nostra
línia de pensament i actuació posterior.
Com cada juny, el curs es va acabar, bona part
del professorat continuaria al centre el curs se-
güent i a la resta li tocaria estrenar institut a la
tardor. Però els Sanfes no ens vam acomiadar.
Des d’aleshores ens hem anat retrobant molt
sovint, aquesta ha estat la manera de continuar
“arreglant el mon”. Hem vist passar la vida
durant quaranta anys; hem viscut parelles que

s’han format i consolidat, o no; hem viscut
naixement de fills, i fins i tot nets; malalties;
la mort de persones properes; hem observat,
discutit i participat en els canvis socials i
polítics; hem compartit llibres, teatre, sèries,
viatges, música, cursos i conferències; hem ce-
lebrat la jubilació de tothom, en Pep el darrer.
En quaranta anys, hem tingut temps de viure
plegats tants moments importants. . .

I de cop, en Pep, el més jove, se n’ha anat. Ens
imaginarem què diria si encara hi fos, quina
obra de teatre ens recomanaria, si li agradaria
el lloc on anirem a dinar. . . Però el seu lloc ha
quedat buit. Trobarem a faltar la seva passió
per la vida, el seu saber i la seva bonhomia, però
sobretot la seva companyia i amistat.

Un Professor, així, amb majúscula
Antoni Gomà

Vaig conèixer en Pep Bujosa l’any 86, quan
jo tenia l’encàrrec de fer un informe sobre
l’ús didàctic de la informàtica als instituts de
batxillerat per a la primera dotació d’aules
completes d’ordinadors Bull-Micral per part del
Departament d’Ensenyament a alguns instituts
de Catalunya. Ell treballava a l’Institut de
Viladecans (ara Institut de Sales) i en els EATP
del BUP començava a ser usual la programació
BASIC, allò que oferien els ordinadors com-
prats per alguns centres. Però en Pep ja anava
més enllà i ho inseria en les seves classes de
matemàtiques: va ser un precursor del que ara
en diem “les noves tecnologies”.

També el recordo l’any 92, que vam coincidir
al passeig de la Zona Franca de Barcelona,
a la prova de marxa de les Olimpíades. Amb
quina joia em parlava del seu alumne Valentí

Massana. Vaig veure clar que en Pep era un
Professor, així, amb majúscula.
Després hem fet conjuntament moltes tasques
i m’ha ensenyat decididament què volia dir
col.laborar, sempre amb ànims per la feina,
sempre amb iniciatives, i sempre receptiu per
millorar idees que poguessis aportar.
Penso que el títol d’una de les seves confe-
rències, “Construir, conjecturar, comprovar i
demostrar amb el GeoGebra”, a part de la
inevitable referència a allò que ha omplert els
seus darrers anys en l’aspecte matemàtic, ens
mostra clarament com vivia en Pep en les seves
aportacions didàctiques, com les enfocava, ja
des d’aquell llunyà 1986.
Com que, a més, he gaudit de la seva amis-
tat, acabo amb: Pep, com et trobarem a
faltar!

Tres grans qualitats professionals
Santi Manrique, company del PIE

Aprofito aquesta oportunitat per compartir
alguns dels molts records que tinc d’en Pep
Bujosa i evocar la seva memòria.

Voldria destacar tres qualitats d’en Pep lligades
a tres moments que vam compartir en la vida
professional.

Entusiasme
Curs escolar 1986–87. El Departament d’Ense-
nyament de la Generalitat de Catalunya havia
creat el PIE (Programa d’Informàtica Educa-
tiva). Els primers ordinadors tipus Bull-Micral
començaven a arribar als centres. Es van crear
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els primers seminaris permanents d’informàtica
de secundària per donar suport als centres en
l’ús educatiu dels ordinadors.
Em va tocar coordinar la primera reunió al
Baix Llobregat. Allà vaig conèixer en Pep, i des
d’aquella primera reunió vaig tenir la sensació
de ser davant d’una persona competent, afable,
entregada a la seva feina, i entusiasta en el
que feia. Amb el pas dels anys aquesta primera
impressió del primer moment es va veure con-
firmada folgadament, i la relació professional es
va mantenir viva al llarg dels anys.

Innovació
Curs escolar 1990–91. En Pep s’havia incorpo-
rat a l’àrea de formació del PIE. La formació a
distància sonava, en aquell moment, com paper
imprès i un sobre enviat per Correus amb els
materials dels cursos. El PIE es va plantejar
per començar a impartir cursos a distància
utilitzant els recursos telemàtics disponibles a
la XTEC en aquella època, innovadors però
encara limitats.
En aquest context, es van impartir dos primers
cursos experimentals. Un d’ells era Aplicacions
educatives del full de càlcul, utilitzant el full de
càlcul de Framework. Va ser un dels moments
en què vaig poder col.laborar de manera més
directa amb en Pep. Ell va ser un pioner, va
tenir l’honor, la capacitat i la responsabilitat
d’impartir aquest primer curs. Amb l’eficàcia i
la professionalitat que li eren habituals.
Posteriorment, la XTEC es va ampliar i es va
potenciar incorporant la internet que coneixem
actualment, la qual cosa va permetre que la

formació a distància fos un dels vessants més
sòlids de la formació en informàtica educativa
oferta pel PIE.

Treball en equip
Curs escolar 2004–05. Havien passat alguns
anys. El PIE s’havia consolidat en una nova
estructura amb una àmplia actuació sobre els
centres educatius amb equipaments, connec-
tivitat a través de la XTEC, formació i un
ampli equip humà. En Pep es va incorporar
en una nova etapa i vaig tenir l’oportunitat de
compartir la feina del dia a dia amb ell.

Entre les tasques que teníem assignades hi
havia la difusió d’eines i materials per treballar
amb els alumnes. En aquella època van co-
mençar a aparèixer referències d’una eina molt
potent i molt versàtil per treballar amb els
alumnes: GeoGebra. Tres companys van veure
clar que era una línia a seguir i a impulsar des
del Departament: Jaume Bartrolí, Toni Gomà
i Pep Bujosa. La imatge de tots tres treballant
braç a braç, formant un equip humà de gran
competència és un dels records que associaré
sempre amb en Pep.

Algun temps després, i ja a títol personal, en
Pep va dedicar un gran esforç al suport i la
divulgació del GeoGebra, i va ser un dels impul-
sors de l’Associació Catalana de GeoGebra, de
la qual va ser vicepresident i president durant
un gran nombre d’anys.

Tant de bo que aquests records ens ajudin a
anar assumint, a poc a poc, l’impacte que ens
ha causat la seva mort prematura.

Col.laborador de la SCM/Notícies
Albert Avinyó, editor 2015-2019

Aquests darrers mesos, arran de la covid-19,
una paraula o concepte ens ha canviat a gairebé
tots la vida: virtual o no presencial. I així és
com va ser la meva relació amb en Pep durant
aquests darrers cinc anys. Una, i només una
vegada, ens vam conèixer personalment i, com
no podia ser de cap altra manera, va ser a la
porta del Teatre Almeria abans de començar la
funció de l’obra El misteri de Fermat de l’autor
i director teatral Albert Alemany.

El lloc i el motiu d’aquest encontre resumeixen
dues de les passions d’en Pep: les matemàtiques
i el teatre. I van ser aquestes dues passions
les que ens van fer establir una relació virtual
intensa, jo com a editor del Notícies de la SCM,
i ell com a doble col.laborador habitual de la
revista amb els seus articles sobre les Jornades
de GeoGebra i sobre temes relacionats amb el
teatre. Des d’un punt de vista personal, ell era
el meu “assessor teatral particular”. Quan bai-
xava de Girona a Barcelona, moltes vegades li
demanava consell sobre quines obres de teatre,
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